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رئیس جمهور با تاکید براینکه مجلس و دولت برای خدمت به مردم و حل مشکلات مصمم هستند، گفت: باور دارم با همفکری می توانیم 
همه مشکلات را از پیش رو برداریم.

سرویس سیاســی - یــک 
عضو کمیســیون انرژی گفت: در 
حال حاضر در برخی از کشورها 
از جملــه چیــن و کشــورهای 
دوست ما، ارزهایمان بلوکه شده 
 FATF اســت و بدون عضویت
ما مشــکلات مان همچنان پابرجا 

خواهد بود.
رضا ســپه وند درباره این که 
برای مقابله بــا ناترازی در حوزه 
انــرژی، برنامه هایــی همچــون 
خاموشی اجرا شد، اما این برنامه ها 

به طور بلندمدت مؤثر نبود چرا تاکنون برنامه های دولت ها برای رفع ناترازی 
انــرژی تأثیرگذار نبوده اســت، گفت: دلیل آن این اســت که قوانینی که در 
مجلس تصویب می شــود، اجرا نمی شود. البته باید گفت که در بیشتر مواقع 
این قوانین با پیشــنهاد دولت به مجلس می آیند، تصویب هم می شــوند اما 

مشاهده می کنیم اجرا نشده اند.
این عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: به طور مثال 
ماده ۱۲ بهسازی مصرف انرژی که در سال ۹۳ تصویب شد به اجرا در نیامده 
اســت؛ مثلا گازسوز کردن خودروها اجرا نشــد. خارج کردن خودروهای 
فرســوده از مدار مصرف انجام نشــد که البته دولت های مختلف نیز بودجه 
کافی برای این کارها تخصیص نداده اند و اگر امروز به اینجا رسیده ایم عاملش 
چنین اقداماتی اســت، از همین رو اگــر مجلس طرحی را تصویب می کند، 

دولت باید واقعا آن را اجرا کند و اعتباراتش را جای دیگر هزینه نکند.
وی ادامــه داد: خودروها را هــر روز گران تر می کنند؛ در صورتی که ما 
باید به خوبی به دولت و کل حاکمیت این را برسانیم که انرژی و سوخت مهم 
است، خود خودرو مهم نیست. ما نباید به اسم تولید داخلی منابع انرژی مان 
را نابــود و ناترازی ها را افزایش دهیــم. این که بیاییم خودروهای پرمصرف 
تولید کنیم، یعنی نابود کردن منابع ملی و به همین دلیل، اکنون ناچاریم برای 

رفع ناترازی بنزین، بیش از ۵ میلیارد دلار بنزین وارد کنیم.
این نماینده مجلس شــورای اســلامی ادامــه داد: در دنیا برای مردم و 
دولت های کشــورهایی که تولید کننده  اصلی خودرو هســتند، مهم سوخت 
و انرژی اســت؛ شما در نمایندگی های شان مشاهده می کنید که یک خودرو 
گذاشــته اند و روی آن  نوشــته اند »۵ هزار لیتر مصرف بنزین جایز است که 
این خودرو را خریداری کنید.« این بدان معناســت که تولیدکنندگان خودرو 
به مشــتریان خود اعلام می کنند شــما اگر برای مدت طولانی از این خودرو 
خریداری شــده اســتفاده کنید مبلغی که برای سوخت خواهید داد، بیشتر از 

قیمت خود خودرو خواهد بود.
وی تاکید کرد: ما که تولیدکننده نفت، گاز و بنزین در منطقه هستیم، باید 
بر ارزش افزوده ای که از بنزین و ســوخت به دســت می آید تمرکز کنیم، نه 
بر تولید خودرو. مزیت کشــور ما تولید خودرو نیست مزیت کشور ما تولید 
انرژی است که می توانیم از قبِلَ صرفه جویی از طریق استفاده از خودروهای 
کم مصرف بخشــی از مشــکلات خودمــان را حل کنیم. ایــن اقدامات در 
کوتاه مدت است. اما باید توجه داشت دولتی که تازه سر کار آمده، در عرض 
چنــد ماه نمی تواند ناترازی هایی که دولت های قبلی ایجاد کرده اند را حل و 
رفــع کند، این دولت وارث ناترازی هایــی در حوزه بنزین، گازوئیل، برق و 

گاز است که دولت های قبلی ایجاد کردند.
سپه وند یادآور شد: ما آمدیم در کل کشور شبکه گاز را گسترش دادیم 
و اکنون نشــر گاز بالای ۳۰ درصد اســت، در صورتی که این شــبکه عظیم 
می توانســت به جای این که مصرف گاز و برق را افزایش دهد، نیروگاه های 
کوچک بسازد تا برق تولید کنند و به روستاهایمان ارائه دهند؛ این مسائل الان 
هویدا شده اســت و هم اکنون مجلس روی  آن کار می کند. دولت چهاردهم 
به بحث بهینه سازی مصرف سوخت و میزان اعتباراتی که برای این موضوع 
اختصــاص داده، توجــه دارد. همچنین، کســانی که مصرف مــازاد دارند، 
به ویژه در صنعت، باید خودشــان برق تولید کنند یا انرژی آزاد بخرند و اگر 

صرفه جویی داشته باشند، آن را در بازار بورس بفروشند.
وی ادامــه داد: در راســتای واردات خودروهــای کم مصرف، کاهش 
تعرفه ها در نظر گرفته شــده اســت. ما در حال حاضــر تعرفه خودروهای 
کم مصرف را تا ۸۰ درصد کاهش داده ایم و صحبت هایی وجود دارد که این 
عدد حتی به ۶۰ درصد برســد. همچنین، ما به دنبال این هستیم که به جامعه 
بگوییم مدافع حقوق مردم هســتیم. البته خودروســازها نیز مدافع تولیدات 
خود هســتند ولی در حال حاضر تولید انحصــاری را در پیش گرفته اند، ما 
می خواهیم این انحصار را بشــکنیم تا مردم به سمت استفاده از خودروهای 

کم مصرف ترغیب شوند.  
ایــن عضو کمیســیون انــرژی درباره ایــن که چه موانعــی در بحث 
ســرمایه گذاری چه داخلی و چه خارجــی در حوزه انرژی های تجدیدپذیر 
مطرح اســت و چگونه می شــود این موانع را برطرف کرد، گفت: مانع اصلی 
عدم ســرمایه گذاری در کشور، عدم عضویت در FATF است و تا مبادلات 
بانکی با دنیا نداشــته باشیم، ســرمایه گذاران نمی توانند به کشورمان بیایند، 
هرکســی هم سرمایه گذاری کند، در لیست ســیاه تحریم ها می رود بنابراین 

شرکت های بزرگ این ریسک را نمی کنند؛ این مانع اصلی است.  
وی ادامه داد: برای ســرمایه گذاری داخلی هم برنامه ریزی می کنیم که 
بخش صنعت به سمت تولید برق برود و بخش خصوصی به سمت استخراج 
نفت و گاز حرکت کند. این ها در برنامه ۱۴۰۴ و در برنامه هفتم توسعه دیده 
شده است، اما به نظر من این ها کفایت نیست و ما به سرمایه گذاری خارجی 
نیاز داریم و سرمایه گذار خارجی هم مانع اصلی اش برای ورود به کشور این 

است که ما عضو FATF نیستیم.
این عضو کمیســیون انرژی تاکید کرد: مجمع تشخیص مصلحت نظام 
و دولــت بایــد به جد در این موضوع ورود کنند به هــر حال نمایندگان که 
اکثریت موافق عضویت در FATF هســتند، قبلًا هم تصویب شــده است. 
این قبح را باید از روی ســرمایه گذاری در کشــور بردارند، حتی اگر بتوانیم 
ارز حاصل از صادرات مان را برگردانیم، باز هم مشــکلات مان حل می شود. 
در حال حاضر در برخی از کشــورها از جمله چین و کشــورهای دوست ما، 
ارزهایمان بلوکه شده است. بنابراین، بدون عضویت FATF ما مشکلات مان 
همچنان پابرجا خواهد بود. زیرا به هر اندازه ســرمایه گذاری داخلی افزایش 
تولید در حوزه های مختلف انرژی را داشــته باشــد به همان اندازه و بیشتر 
مصرف بالاتر خواهد رفت، بنابراین ما به تعادل نمی رســیم. کماکان ناترازی 

انرژی بیشتر خواهد شد.

سپه وند عضو کمیسیون انرژی:

ارزهایمان در برخی کشورهای دوست 
هم بلوکه شده است

پزشکیان در نشست مشترک دولت و مجلس؛

مجلس و دولت برای خدمت به مردم مصمم هستند

سرویس سیاسی - مسعود پزشکیان در نشست 
مشــترک دولت و مجلس که در صحن علنی مجلس 
شــورای اسلامی برگزار شــد، با بیان اینکه ۳ ساعت 
در خدمت نمایندگان مجلــس بودیم، گفت: دولت 
و مجلس مصمم هســتند که در خدمت مردم باشند 

و مشــکلات را با همراهی، همدلی و همفکری 
از پیــش رو بردارند. تــلاش می کنیم که وفاق و 
وحدت را به عنوان یک میثاق مشترک با یکدیگر 
داشــته باشــیم.وی تصریح کرد: اگر براساس 
وحدت و وفاق عمل کنیم هیچ مشــکلی نیست 
که نتوانیم حل کنیم. در دنیا برای تمام مشکلات 
هــزاران راه حل وجود دارد و اگر با هم باشــیم 
و براســاس تجربه و علم، کارشناسی و مدیریت 
عمــل کنیم می توانیم دغدغه مردم را رفع کنیم و 
بــاور جامعه را به اســلام و حکومت و مجلس 

افزایش دهیم.
رئیس جمهور با ارائه گزارشی از ۱۲۰ روز 

فعالیــت دولت چهاردهم، گفــت: تلاش کردیم در 
ارائه کابینه ســاختار وفاق را رعایت کنیم و به دور از 
دسته، جناح و گروه از تمام سلایق و نگاه ها با درنظر 
گرفتن توانمندی ها اســتفاده کنیم.  این بی سابقه بود 
که همه اعضای کابینه توانستند از مجلس رأی اعتماد 
بگیرند.پزشکیان با تشکر از همراهی مجلس به خاطر 
بررسی های کارشناسی های و تخصصی انجام شده 

در خصــوص لایحه بودجه، گفت: ســعی می کنیم 
اشکالات مطرح شــده در لایحه از سوی نمایندگان 

را برطرف کرده و یک بودجه عملیاتی را نهایی کنیم.
وی اضافه کــرد: امیدواریم با همین روندی که 
طی می کنیم،  دست به دست هم دهیم و ناترازی ها و 

مشکلاتی که در کشور با آن مواجه هستیم را حل کنیم 
و این فقط با کمک شما و مردم ممکن است. نیاز ما به 
شما برای ادامه راه بسیار بیشتر از آن چیزی است که تا 
کنون انجام شده است.رئیس جمهور گفت: برای حل 
ناترازی ها قطعا راه حل هایی وجود دارد و باید دست 
به دست هم دهیم که راه حل های مناسب را پیدا و در 

کشور پیاده کنیم.

پزشــکیان با اشــاره به اولویت هــای دولت 
چهاردهم، تاکید کرد: مشــکلات بســیاری در پیش 
رو داشــتیم، پرســتاران، گندمکاران، بازنشستگان، 
همسان ســازی و پاداش ها مسائلی بود که با آن درگیر 
بودیم و تلاش کردیم تا حد امکان مشــکلات را حل 
کنیم. وی با تاکیــد براینکه به هیچ وجه دنبال جنگ 
و خون ریزی نیســتیم، اظهار کرد: در رابطه با مسائل 
سیاست خارجی تلاش کردیم تا جایی که ممکن است 
روابط با کشــورهای مختلف و همسایگان را توسعه 
دهیم. رئیس جمهور افزود: آنهایی که در دنیا و منطقه 
جنگ را گسترش می دهند همان هایی هستند که شعار 
آزادی و دموکراسی سر می دهند. به عنوان یک انسان، 
فارغ از اینکه رئیس جمهور یک کشــور هستم، وقتی 
می بینم کشوری بمب را بر سر کودکان و زنان می ریزد 
و قتــل عام می کند و بیش از ۱۰ هزار نفر کودک را به 
شــهادت رساندند و  دنیایی که در آن زندگی می کنیم 

نظاره گر این جنایت ها است و این شرم آور است.
پزشکیان با طرح این پرسش که تعجب می کنم 
چگونــه می گویند مــا حقوق بشــر را رعایت می 
کنیم؟ گفت: آیــا آنان حق دارند به ما بگویند حقوق 
بشــر را رعایت می کنید؟ در جنــگ با زن و کودک 
و بیمارســتان و مسجد چه کار دارید؟ آنها مرد 
نیســتند و  بویی از انسانیت نبرده اند. این فاجعه 
در منطقه با پشــتیبانی آمریکا و تسلیحات آنان 
اســت.  وی گفت هرگز به تمامیت ارضی هیچ 
کشوری چشم نداشته ایم، منطقه ما هیچ نیازی به 
حضور بیگانگان ندارد و ما امیداریم که بتوانیم در 
ارتباط با همسایگان، برداشت های غلطی که از 
یکدیگر داشتیم را با گفت وگو و صحبت کردن 
حل کنیم. از نظر ارتباطات منطقه ای در وضعیت 
خوبی قرار داریم و این برای اولین بار اســت که 
تمام کشورهای منطقه، تجاوز رژیم صهیونیستی 
به ایران را محکوم کردند که در این مورد قدردان 
آنها هستیم. رئیس جمهور با اشاره به تحولات سوریه 
گفت: امیدواریم که کشورهای اسلامی مداخله کنند و 
اجازه ندهند که اسرائیل و آمریکا از این وضعیت سوء 
استفاده کنند. پزشکیان در پایان از نمایندگان مجلس 
تشــکر کرد و ابراز امیدواری کرد که دولت و مجلس 
با قدرت و کارشناســی مشکلات مردم کشور را حل 

کنند.

ســرویس سیاســی - ســخنگوی شرکت 
هواپیمایی ایران ایر) هما( درباره نحوه عودت هزینه 
بلیت پروازهای لغو شــده اروپا گفت:  از آنجایی که 
حســاب های ایران ایر به دلیــل تحریم های آمریکا 
مســدود شده پرداخت هزینه بلیت به صورت ریالی 
خواهــد بود و امکان پرداخــت دلاری وجود ندارد. 
هزینه بلیت ها هم معادل دلاری آن با احتســاب نرخ 

دلار سامانه ای به مسافران پرداخت خواهد شد 
حسام قربانعلی، سخنگوی شرکت هواپیمایی 
ایران ایــر )هما( درباره جایگزین کــردن پروازهای 
اروپایی این شــرکت و پوشش درآمدهای حاصل از 
آن اظهار داشت: شرکت هواپیمایی ایران ایر پروازهای 
روزانه اســتابول و همچنیــن پروازهای منطقه ای را 

جایگزین پروازهای اروپایی کرده است و با برقراری 
این پروازها توانسته درآمد حاصل از پروازهای اروپایی 
را پوشــش دهد.وی درباره آخرین وضعیت عودت 
هزینه بلیت پروازهای اروپایی به مسافران گفت: هر 
یک از مسافران این پروازها می توانند با مراجعه به دفاتر 
ایران ایر هزینه بلیت پرواز لغو شده را دریافت کنند و 

در این هیچ مشکلی وجود ندارد.
سخنگوی شرکت هواپیمایی ایران ایر ادامه داد: 
از آنجایی که حساب های ایران ایر به دلیل تحریم های 
آمریکا مسدود شده پرداخت هزینه بلیت به صورت 
ریالــی خواهد بود و امــکان پرداخت دلاری وجود 
ندارد. هزینه بلیت ها هم معادل دلاری آن با احتساب 
نرخ دلار ســامانه ای به مســافران پرداخت خواهد 

شد.قربانعلی همچنین با اشاره به تغییر سیاست های 
ایران ایر اظهار داشت: اقدام دیگری که انجام شده این 
اســت که قیمت ها را اصلاح کرده ایم به این معنا که 
پله های قیمت اصلاح شــده و با قیمت های بازار هم 
پله و متناسب با نیاز مردم همسان سازی شده است که 
در شرایطی هم قیمت ها کمتر از قیمت بازار می شود.    
 در حال حاضر، فروش تمام بلیت ها سیســتمی 
شده  است که این اقدام به نفع مصرف کنندگان است 
چراکه قیمت گذاری متناسب با بازار صورت می گیرد. 
سخنگوی ایران ایر با اشــاره به افزایش عرضه بلیت 
در بازار گفت: همچنین با خنک تر شــدن هوا در نیمه 
دوم ســال تعداد پروازها در مسیر داخلی افزایش پیدا 

کرده است.  

سرویس سیاســی - دبیرکل 
حزب ندای ایرانیان گفت: امیدوارم 
وفــاق ملی بیــن تمــام گروه ها و 
جریان های سیاسی کشور ادامه پیدا 
کند و واژه »وفاق« به سهم خواهی های 
ناچیز تقلیل پیــدا نکند که موجب 

سرخوردگی و ناامیدی مردم شود.
»سید شهاب الدین طباطبایی« 
گفت: مهمترین موضوعی که همزمان 
بــا آغاز فعالیت دولت چهاردهم و با 
شــروع »گفتمان وفاق« مطرح شد 
این است که تمام نهادهای کشور در 
همکاری، هماهنگی و همدلی کامل با رئیس جمهور و بنا بر فرمایش رهبر معظم 
انقلاب که فرمودند »پیروزی آقای پزشکیان پیروزی جمهوری اسلامی است«، پای 
کار آمدنــد و در کنار دولت و رئیس جمهور قرار گرفتند. وی تصریح کرد: در این 
مدت اقدامات خصمانه اسرائیل درجهت ایجاد تنش بیشتر با شکست مواجه شد 
و مهمترین اتفاقی که افتاد این بود که سایه جنگ که با خصومت رژیم صهیونیستی 
آغاز شده بود و بسیار خطرناک هم بود از سر کشور دور شد. عضو حقیقی شورای 
اطلاع رســانی دولت با اشاره به اینکه وفاق ملی واقعی درحال شکل گرفتن است، 
تصریح کرد: امیدوارم وفاق ملی بین تمام گروه ها و جریان های سیاسی کشور ادامه 
پیدا کند و واژه »وفاق« به ســهم خواهی های ناچیز تقلیل پیدا نکند چرا که موجب 
سرخوردگی و ناامیدی مردم خواهد شد. طباطبایی با اشاره به ویژگی های به گفته او 
منحصر به فرد دکتر پزشکیان، گفت: رئیس  دولت چهاردهم چند کار را نکرد؛ دروغ 
نگفت، رویا فروشی نکرد، وارد دعواهای بی حاصل سیاسی نشد، همه مشکلات را 
بر گردن گذشتگان نگذاشت، در مقابل وظیفه دولت را رفع ناترازی ها اعلام کرد و در 
بسیاری از مشکلات از جمله در حوزه آموزش و پرورش شخصا و مجدانه نظارت 
می کند و پیگیر مسائل است. وی، امیدواری مردم به آینده را مهمترین دستاورد ۱۰۰ 
روز نخست فعالیت دولت چهاردهم دانست و تاکید کرد: امیدوارم که امید به آینده 
هر روز بیش از قبل شــود، چرا که در این مدت اتفاقات مهمی از جمله بازگشــت 
دانشجویان و اساتید تعلیق شده به دانشگاه نیز اتفاق افتاده است. همه این دستاوردها 
درحالی اتفاق افتاد که کشور هر روز با یک بحران خارجی نیز دست به گریبان بود، 
برغم اینکه همچون بسیاری از دوره ها بحران داخلی کمتری داشتیم.دبیرکل حزب 
ندای ایرانیان با تاکید بر اینکه امروز با توجه شرایط موجود به سطح بالاتری از همدلی 
و وفاق در سطح کشور نیاز داریم، گفت: انشالله وارد فضایی شویم که مردم نتیجه ایده 
وفاق را به صورت عینی در سر سفره خود و با ایجاد آرامش و امنیت روانی جامعه 
شاهد باشند.موضوع معیشت و اقتصاد مهمترین دغدغه و مطالبه اصلی مردم است 

و ایده »وفاق« باید در نهایت به حل مشکلات اقتصادی بیانجامد.

ســرویس سیاسی - موضوع تابعیت دوگانه همیشه در کشورهای مختلف 
جنجال برانگیز بوده و در برخی کشورها محدودیت هایی برای افراد دارای تابعیت 
مضاعف وجود دارد. به ویژه در مشاغل حساس، این سخت گیری ها بیشتر نمایان 
می شــود. به عنوان مثال، در ایالات متحده، افرادی که دارای تابعیت دوگانه هستند 
نمی توانند در سمت های کلیدی امنیتی، مانند وزارت دفاع، مشغول به کار شوند.در 
ایران، این موضوع به خصوص با انتصاب جواد ظریف در شورای راهبردی ریاست 
جمهوری، مجدداً مورد بحث قرار گرفته و دولت به منظور اصلاح قوانین مربوط به 
مشاغل حساس، لایحه ای را ارائه کرده است. این لایحه به نداشتن تابعیت مضاعف 
برای همسران و فرزندان مقامات توجه داشته و هدف آن تسهیل انتصاب نخبگان 
و متخصصانی است که به دلیل شرایط خاص، تابعیت دوم دارند.دولت بر این باور 
است که این تغییرات می تواند به بهره برداری بهینه از ظرفیت های متخصصان کمک 
کند، اما منتقدان، به ویژه اعضای ســوپرانقلابی مجلس، این اصلاحات را تهدیدی 
برای امنیت ملی و اجرای ســلیقه ای قوانین می دانند. آن ها نگرانی دارند که چنین 
اقداماتــی نظارت بر مقامات را کاهــش داده و امکان نفوذ بیگانگان را فراهم کند. 
اختلافات این گروه با جواد ظریف در مورد این لایحه به وضوح دیده می شــود.

این اختلافات به اوج خود رسید، زمانی که نمایندگان با فوریت این لایحه مخالفت 
کرده و آن را برای بررســی دقیق تر به کمیســیون ها ارجاع دادند. همچنین، برخی 
از اصلاح طلبــان از تأیید رهبر انقلاب بــرای این اصلاحات صحبت کردند که با 
تردیدهایی از ســوی برخی نمایندگان پارلمان مواجه شد. با این حال، فضائلی از 
دفتــر حفظ و نشــر آثار رهبر انقلاب تأیید کرد کــه رهبر معظم انقلاب با اصلاح 
قانون تابعیت قهری موافق هســتند.در فضای مجازی، مخالفان دولت چهاردهم با 
اکانت های ناشــناس، انتصاب جواد ظریف در معاونت راهبردی رئیس جمهور را 
دلیلی برای قانونی کردن این انتصاب دانسته اند. حامیان دولت نیز استدلال می کنند 
که هدف اصلی این لایحه، بهره برداری از ظرفیت نخبگان اســت.با این حال، باید 
توجه داشت که تابعیت دوگانه به ابزاری برای رقابت های سیاسی تبدیل شده است. 
مسائل مهمی، جدا از اختلافات اولیه، در مورد اصلاح قانون مشاغل حساس وجود 
دارد.دولت چهاردهم پیش از این، انتصاب جواد ظریف را غیرقانونی می دانست با 
این حال، انتشار لایحه اصلاحی نشان از وجود خلأ قانونی در انتصابات مشابه دارد. 
همچنین، در لایحه، تفکیک خاصی بین تابعیت قهری و اکتسابی صورت نگرفته 
است. این در حالی است که این تفکیک ضروری بوده و باید این لایحه به کمیسیون 
تخصصی ارجاع می شد تا ایرادات آن رفع گردد. اظهارات مجید انصاری در مجلس 
نشــان دهنده این است که ابعاد موضوع فراتر از مســئله جواد ظریف بوده است.

علاوه بر این، برخی ادعا می کنند که بین عزل مســکنی از ریاست صندوق توسعه 
ملــی و مخالفت رئیس مجلس با فوریت لایحه اصلاحی ارتباطی وجود دارد. اگر 
این مخالفت یک تصمیم مستقل باشد و عزل مسکنی پس از عدم رأی به فوریت 
لایحه انجام شده باشد، نمی توان این مسئله را صرفاً به عنوان واکنشی از سوی دولت 
قلمداد کرد.با این تفاسیر، به نظر می رسد افرادی در دولت هستند که تابعیت مضاعف 
فرزندانشان از نوع قهری نیست و ممکن است همین موضوع، دلیلی برای تدوین این 
لایحه باشد. اگر این فرض درست باشد، پرسشی که مطرح می شود این است که چرا 
این موضوع حساس عمداً نادیده گرفته شده است؟ آیا هدف واقعی، ایجاد انحراف 
در روند تصویب قانون است؟ آیا سهم خواهی گروهی از داخل دولت مطرح است؟ 
گمانه زنی هایی وجود دارد که برخی افراد در دولت، به دلیل وجود تابعیت مضاعف 
غیرقهری در خانواده هایشان، این لایحه را به طور نادرست تدوین کرده اند. اگر این 
فرض درســت باشــد، به معنای تلاش برای تسهیل شرایط برای ذی نفعان خاص 
خواهد بود.در جلسه ای که هفته گذشته رئیس مجلس با خبرنگاران داشت، او به 
غیرقانونی بودن حضور جواد ظریف در دولت اشاره کرد و این موضوع با واکنش 
کاربران مواجه شد.  به نظر می رسد این ماجرا فراتر از حضور محمدجواد ظریف 
در دولت باشد. شخصیت های اصلی در این بین، کسانی هستند که در تلاش اند با 
جهت دهی به افکار عمومی و ایجاد نزاع های جناحی در این زمانه حساس، اهداف 
حقیر خود را دنبال کنند. این موضوع در شبکه های اجتماعی به وضوح قابل مشاهده 
است؛ افرادی که در فضای مجازی فعالیت می کنند و از هر دو جناح هستند، به این 
اختلافات دامن می زنند و احتمالاً از این نزاع های سیاسی بهره می برند، در حالی که 
در عالم واقع چنین اختلاف و مشکلی بین دولت و مجلس نیست.تحلیل این موضوع 
نشان می دهد که حقیقت این است که ظریف و قالیباف تنها نقش های سمبلیک در 
این عرصه دارند و بازیگران اصلی کسانی هستند که با مدیریت این مناقشات به دنبال 
تحقق اهداف خود هستند.در نهایت، موضوع تابعیت دوگانه و اصلاحات مرتبط به 
آن، بیشتر از یک موضوع حقوقی یا امنیتی به بستری برای اختلافات و رقابت های 
جناحی تبدیل شده است. به همین دلیل، به نظر می رسد در پس این ماجرا، اهداف 
پیچیده تری نهفته باشد. تدوین لایحه ای که تفاوت میان تابعیت قهری و اکتسابی را 
نادیده می گیرد، نمی تواند صرفاً ناشی از غفلت باشد و احتمالاً به تلاش برای تسهیل 

یا تثبیت انتصاب افراد خاص در مناصب حساس دولتی اشاره دارد.

هشدار دبیرکل حزب ندای ایرانیان 
درمورد تقلیل »وفاق« به »سهم خواهی «

تابعیت دوگانه؛ بازیگران پشت پرده 
فراتر از ظریف و قالیباف!

سرویس سیاسی - سخنگوی شورای نگهبان 
دربــاره عدم برگزاری انتخابــات میان دوره ای در 
حوزه های انتخابیه بندرانزلی، بســتان آباد نقده و 
اشنویه گفت: ما بســیار علاقه مند بودیم تا در این 
حوزه ها نیز انتخابات برگزار شود؛ حتی در این باره 
پیگیری هایی نیز انجام و پیشنهاداتی به مجلس ارائه 
دادیم. اما متاســفانه طرح دوفوریتی مجلس رای 
نیاورد و رد شد.  هادی طحان نظیف عضو حقوقدان 
و سخنگوی شورای نگهبان، در نشستی با تعدادی 
از اعضای شــبکه نظارت شورای نگهبان در استان 
کرمان، با گرامیداشــت ایام شهادت حضرت زهرا 
)س(، اظهار کرد: از خداوند می خواهیم ما را جزو 
ارادتمندان و محبان حضرت فاطمه )س( قرار دهد 
و پیرو راه آن حضرت باشیم. وی با بیان اینکه کرمان 
دیار شهید سپهبد قاسم سلیمانی است و این ویژگی 
کرمان را متمایز می کند، افزود: هر نکته ای بخواهم 
راجع به حاج قاسم در کرمان بگویم مصداق همان 

ضرب المثل »زیره به کرمان بردن« است.
سخنگوی شــورای نگهبان با اشاره به اینکه 
حاج قاسم سراسر ویژگی و امتیاز است که بهترین 
آن همان تعبیر مقام معظم رهبری اســت که فرمود 
شهید سلیمانی یک مکتب است، ادامه داد: داغ شهید 
سلیمانی هنوز سرد نشده و هر چه می گذرد اهمیت 

شخصیت حاج قاسم آشکارتر می شود.
شــهید مدرس الگویی جامــع برای 

نمایندگان
طحان نظیف با گرامیداشت یاد و خاطره شهید 
آیت الله مدرس، عنوان کرد: به درســتی این روز به 
نام روز مجلس نامگذاری شده است؛ ابعاد مختلف 
زندگی شهید مدرس نشان از سیاست ورزی مومنانه 
وی است و این شهید بزرگوار یک الگوی کامل و 
جامع برای نمایندگی است. وی با بیان اینکه شهید 
مدرس شــجاعانه مقابل استکبار و استعمار ایستاد 
و تاســی به این بزرگان باعث می شود تا راه را گم 
نکنیم، افزود: شهید مدرس مقابل قدرت های داخلی 
و خارجی محکم ایستاد و در این مسیر سختی های 
زیادی تحمل کرد اما همه این سختی ها باعث نشد 
که او در راه متوقف شود؛ جهان امروز تشنه حضور 
این چنین سیاســتمدارانی اســت که راه را روشن 
می کنند.سخنگوی شورای نگهبان با بیان اینکه سال 
گذشته سال پر کاری برای نهاد شورای نگهبان بود، 
سه انتخابات در پنج مرحله برگزار شد و کار بزرگی 
بود که در کشور انجام شد، عنوان کرد: اگر شورای 
نگهبان این کار سنگین را انجام می دهد به پشتوانه 
یک شبکه نظارتی از دل مردم است که جای تقدیر از 
همه همکاران در این حوزه دارد. طحان نظیف با بیان 
اینکه برگزاری انتخابات مجلس شورای اسلامی، 
کار ســنگینی است چرا که حجم ثبت نامی بالایی 
نسبت به سایر انتخابات ها در کشور دارد، ادامه داد: 
در انتخابات مجلس، قانون انتخابات هم اصلاح شد 
و خدا را شاکریم که همه برنامه ها مطابق زمان بندی 
پیش رفت. وی همچنین گفت: با شهادت آیت الله 
رئیســی رئیس جمهور ســابق، با یک انتخابات 
زودهنگام روبه رو شــدیم که خارج از پیش بینی ها 
بود و فقط همان چند جمله مقام معظم رهبری که 
در کار کشــور نباید اخلالی ایجاد شود باعث شد 

که همه مسئولان نظام محکم کار را به جلو ببرند.
عبور از شرایط خاص با رهنمودهای 

رهبری و قانون اساسی
این عضو حقوقدان شــورای نگهبان با بیان 
اینکه قانون اساســی دقیق و جامع اســت و برای 
بحرانی ترین روزها پیش بینی های لازم را انجام داده 
که یک نقطه قوت است، افزود: در کنار همه قوانین، 
اراده برای اجرای قانون هم اهمیت دارد که بیانات 
مقام معظم رهبری باعث شد در نظام اداری کشور 
خللی ایجاد نشود. طحان نظیف با اشاره به اینکه به 
محض اعلام خبر شــهادت رئیس جمهور مطرح 
شد، جلسه برای برگزاری انتخابات برگزار شد که 
نشــان از قوت یک نظام سیاسی است، بیان کرد: با 
توجه به شــرایط ایجاد شده، کشور به خوبی اداره 
شد که باید قدردان وجود یک رهبری مقتدرانه در 
کشور باشیم. وی در خصوص برگزاری انتخابات 
میان دوره ای مجلس خبــرگان رهبری و مجلس 
شــورای اســلامی برای برخی اســتان ها برگزار 
می شــود، اظهار کرد: در دو استان خراسان جنوبی 
و آذربایجان شــرقی انتخابات خبرگان هم برگزار 
خواهدشد؛ برای حوزه تبریز انتخابات میان دوره ای 
مجلس شــورای اســلامی را داریم. ســخنگوی 
شــورای نگهبان با بیان اینکه برای شورای نگهبان 
هیچ تفاوتی نمی کند که چه فردی نماینده شــود و 
برای ما اجرای قانون مهم اســت، ادامه داد: در همه 
موارد قانون را مبنا قرار داده ایم. طحان نظیف درباره 
عدم برگزاری انتخابات میان دوره ای در حوزه های 
انتخابیه بندرانزلی، بستان آباد نقده و اشنویه توضیح 
داد که ما بســیار علاقه مند بودیم تا در این حوزه ها 
نیــز انتخابات برگزار شــود؛ حتــی در این رابطه 
پیگیری هایی نیز انجام و پیشنهاداتی به مجلس ارائه 
دادیم. اما متاســفانه طرح دوفوریتی مجلس رای 
نیاورد و رد شــد. وی افزود: بنابراین چون فرصت 
اســتعفا به پایان رسیده بود، به لحاظ قانونی امکان 

برگزاری انتخابات وجود ندارد.

دبیر شورای نگهبان مطرح کرد:

علت عدم برگزاری انتخابات میان دوره ای 
مجلس در ۳ حوزه انتخابیه

سخنگوی شرکت هواپیمایی ایران ایر:

پرواز روزانه استانبول و منطقه ای جایگزین مسیر اروپا شد

 آنهایی که در دنیا و منطقه جنگ را گســترش 
می دهند همان هایی هســتند که شعار آزادی و 
دموکراسی سر می دهند. به عنوان یک انسان، 
فارغ از اینکه رئیس جمهور یک کشــور هستم، 
وقتی می بینم کشــوری بمب را بر سر کودکان 
و زنــان می ریزد و قتل عــام می کند و بیش از 
۱۰ هزار نفر کودک را به شــهادت رســاندند و  
دنیایی کــه در آن زندگــی می کنیم نظاره گر 
این جنایت ها اســت و این شــرم آور اســت.
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